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Zprávy OÚ Radim  
Pořídili jsme nový telefon od O2 na odesílání SMS zpráv, neboť 
firma, přes kterou jste dostávali zprávy, kromě zpráv zpoplatnila 
ještě výrazně celoroční provoz. Nové číslo je 725867505 a je 
možné na něj volat na OÚ v úřední hodiny. 
V letošním roce jsme upustili od jarní brigády. Usoudili jsme, že 
práci zvládnou zaměstnanci.  Budeme rádi, když si každý uklidí 
a bude udržovat pořádek před vlastním domem. 
                                                                                         - Zdeňka Stříbrná - 
 

Placení poplatků 
• Poplatek za odvoz odpadů - 410Kč/osobu  
   Poplatky za svoz komunálního odpadu platí každá fyzická osoba, 
která zde má trvalé bydliště a rovněž osoba, která zde má stavbu 
určenou k rekreaci. 
• Poplatek za psa - 80Kč/psa 
Uvedené poplatky prosíme, zaplaťte do konce dubna 2018 na 
obecním úřadě v úředních hodinách nebo je můžete zaslat na účet 
obecního úřadu 43-5108600297/0100, do zprávy uveďte své jméno a 
příjmení.                                                                                  - Jarmila Adolfová -   

 

Školka a škola v únoru   
Únorem nás provázelo masopustní hodování. Obzvlášť ve školce. 
Děti i paní učitelky se převlékly do masek a rodiče přinesli spousty dobrot. Ve škole si děti připomínaly, proč držíme masopust a také 
něco z historie těchto jarních zvyků.  
19. února byl ve škole den deskových her. Děti si přinesly z domu deskové hry a mohly si vyzkoušet i hry svých spolužáků. Strávily tak 
příjemné herní dopoledne v kruhu svých spolužáků. Jak víme, není vždy jednoduché prohrávat, ale i to je součástí her a školy života. 
Druhé školní pololetí je již v plném proudu a my zdárně pokračujeme jak ve výuce, tak ve výuce odpoledních kroužků. Jsme rády, že 
je o nabízené kroužky zájem a že v nich Vaše děti pokračují i ve druhém pololetí. 
Přejeme Vám a také i nám snad už jarní slunečné dny. Vaše MŠ a ZŠ              - Jana Zedníčková - 

 

ZAPSÁNO V OBECNÍ KRONICE – březen 1998                              
Pokračujeme výpisem z obecní kroniky, jak události zaznamenal pan Václav Nidrle před dvaceti lety.         
 

     Srážkové manko minulých dvou měsíců nahradilo prvních 8 dní března, napršelo 56 mm vody. Nejvíce pršelo 7.3, kdy spadlo 

20mm a teploty byly stále nad nulou. Nejteplejší byl čtvrtý březnový den, teplota vystoupala až ke 14°C. Rozkvetly  petrklíče, včely 

nosily pyl, od 9.3 do 16.3 byly ranní mrazíky až do -6°C, srážky za tuto dobu byly nepatrné. Pěkné jarní počasí nastalo až 27.3, kdy 

odpolední teploty 16°C vydržely až do konce měsíce. 

     5.3. ve Studeňanech vichřice shodila cihlovou stěnu i se štítem na domku u Kasků, je značný výskyt chřipek, Petr Kořínek se 

zotavuje po operaci lokte v nemocnici v Mladé Boleslavi, v nemocnici byla paní Marie Šimková z čp.33, 70 let slavila paní Alena 

Štálová z čp.10 a Nidrlovi dávají novou krytinu na Okál. Křížovi vybírají příkop na Zahumeni, budou se zde pokládat roury. 13.3 se U 

Jandů konala Valná hromada Sokola. Od 17.3 byla uzavřena školka, děti mají chřipku a 

plané neštovice. 24. března pan Nydrle, zvaný Fandys, ze Dřevěnice, po týdnu hledání 

ztracené prasnice ji našel ve stohu slámy, kde porodila selátka.  Začíná se pracovat na 

polích a někteří nedočkaví zahrádkáři sázejí brambory. 

 

Z Wikipedie - události ve světě a v ČR  

  1. března – nabyla účinnosti Evropská charta jazyků 

  2. března – slovenskému prezidentu Michalu Kováčovi skončilo funkční období 

12. března – zemřel slovenský herec Jozef Kroner (*20.03.1924) 

28. března – zemřel herec Miroslav Zounar (*15.06.1932)  
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Z V O N Y   J I Č Í N S K A 
    Zásluhou velkého znalce církevní problematiky JUDr. Miloslava France z nedaleké Řehče se mi dostala do rukou publikace Jany 
Kořínkové „Zvony Jičínska“ s podtitulem „Proč už neslýcháme klekání“ (vydána v Jičíně 2017). Myslím, že informace z ní by mohly 
zajímat i naše čtenáře. 
 
RADIM – KOSTEL SV. JIŘÍ 
     Dne 2. září 1916 byly ze zdejšího kostela sv. Jiří odebrány k válečným účelům dva zvony o váze 374,5 kg a 86 kg, umíráček o váze 
20,5 kg a pozdvihováček o váze 13,5 kg. Zůstal zde zvon o váze 186 kg ulitý v roce 1676 Janem Pric-queyem, zvonařem v Mladé 
Boleslavi, a darovaný roku 1788 z kartuziánského kláštera ve Valdicích. Zvon nese nápis: IOANNES PRICQVEY FVSOR CAMPA-NARVM 
ET CIVIS NOE = BOLESLAVIAE FECIT. O rekvizici zvonů je záznam v obecní kronice: „Téhož dne v 11 hodin dopoledne zvonilo se všemi 
zvony, nato zvony byly rozbity a sundány z věže.“  (Kronika obce Radim 1923-1954, str. 45). 
POŘIZOVÁNÍ NOVÝCH ZVONŮ, 1929 
     Již od roku 1926 byla v místním kostele pořádána sbírka na pořízení nových zvonů. V roce 1929 byly zakoupeny tři nové: zvon 
zasvěcený sv. Václavu, zvon Jiří a umíráček o váze 25kg. Zhotoveny byly R. Manouškem v Brně, Vysvěceny a vyzdviženy do věže byly 
11.11.1929. Umíráček byl pro špatný zvuk vrácen a přivezen zpět až počátkem února 1930. Ve druhé světové válce došlo opět k 
rekvizicím. Dne 20. března 1942 byly z věže kostela sundány zvony Václav, Jiří a umíráček a odvezeny do sběrny do Jičína.  
     V kapitolce „ VALDICE – KARTUZIÁNSKÝ KLÁŠTER“ se mimo další píše: Pět let po zrušení kláštera ve Valdicích, v roce 1778 (tady je 
rozpor deseti let mezi údajem z Kroniky obce Radim (poznámka autora), byl zvon darován do kostela sv. Jiří v Radimi. Byl ušetřen 
rekvizic v obou světových válkách a do dnešních dní zůstal v radimském kostele zavěšen. 
 
STUDEŇANY – KAPLIČKA PANNY MARIE SNĚŽNÉ 
     Uprostřed obce Studeňany byla v roce 1718 postavena kamenná kaplička zasvěcená Panně Marii Sněžné. Při rekonstrukci kaple v 
roce 1896 byl do věže zavěšen nový zvonek o váze 16 kg, který nahradil původní, v té době prasklý. Slavnostní svěcení zvonku a 
nového oltáře proběhlo 9. srpna 1896. 
 
TUŽÍN 
     Uprostřed obce stojí kaplička, která byla vystavěna roku 1871 nákladem 
zdejších občanů. V ní byl zavěšen zvonek, jehož datace nebyla dohledána. Za 1. 
světové války byl zvonek sundán a odevzdán pro válečné účely.  „Takováto 
komise vojenská chodila po domech a sbírala bronz, měď, nikl a různé předměty 
z kovu tohoto zhotovené, jako hmoždíře, kliky a různé věci, ba došlo i na zvony.“ 
(Pamětní kniha Podháj, Tužín, zal. 1922, stránka 23). Po válce byl do kapličky 
pořízen nový, který je tam zavěšen dodnes. Za 2. světové války bylo ale nařízeno 
zvonek sundat a odvézt do sběrny do Jičína. Pověřen byl Josef Rejfek, který však 
v Jičíně čekal dlouho na převzetí a tak odvezl zvonek zpátky do obce. Zvonek byl 
následně zakopán ve stodole a po osvobození v roce 1945 zpátky zavěšen na své 
původní místo. 
     V roce 1945 uspořádali místní hasiči dobrovolnou sbírku a hned následující rok započali u kapličky s opravou. Dne 28. října 1946 
byla slavnostně vysvěcena. Další opravy kapličky proběhly v roce 1991 a také v roce 2012 před Sjezdem rodáků, při kterém se zvon 
opět rozezněl v tužínském údolí. Dříve se zvonilo každý den, při pohřbech a hrozilo-li neštěstí, požár apod. Dlouholetým zvoníkem 
býval Čeněk Glos, po něm ve 20. letech dvacátého století převzala službu zvoníka dcera Marie Nožičková a poté její dcera Marie 
Čudová. V té době se už zvonilo jen při úmrtích a v následujících letech se zvonit přestalo úplně. 

                                                           Pro potřeby ZPRAVODAJE upravil Václav Nidrle    

 

Úvod do popisných čísel Podhájí 
 
     Podhájí bylo částí obce Radim. Pozemkové knihy byly v Panství Radim vedeny od roku 1716, v nich je Podhájí uváděno jako 
„Dorfteil“ - část obce Radim. V matrikách je Podhájí zaznamenáváno od roku 1729. Protože je od Radimě vzdáleno cca 1 km, patrně 
proto dostalo při číslování domů samostatná čísla popisná i když těsně sousedí s Tužínem. Číslování domů se provádělo v roce 1770. 
V Berní rule (r. 1653), v Tereziánském katastru (r. 1754) i v Müllerově mapě Čech (r. 1720) je uváděna pouze obec Tužín, 
samostatnost obce je tedy možno datovat rokem číslování domů tj. rokem 1770, což je potvrzeno v Schallerově (r. 1790) /4/ i v  
Sommerově topografii (r. 1835) /5/, kde je obec Podhájí již uváděna. 
     První zmínka o konkrétní rodině je v zakládací listině řádu kartuziánů /3/ ze dne 8. prosince 1627. V ní Albrecht z Valdštejna 
kartuziánům daroval mimo jiné i 12 vesnic (mezi nimi i Tužín), 2 dvory, 3 mlýny, 4 rybníky a  4 lesy z nichž první „…začíná od chalupy 
Strnadkovské nad Radimí vedle rolí radimských až k dědině Lháni“ ( jedná se o nynější čp. 2 v Podhájí, které až do začátku 20. století 
vlastnila rodina Strnadova). 
     Od roku 1854 je úřední název obce „Podhájí“. V současné době je na Podhájí celkem 16 domů, z toho je 5 roubených. Trvale 
obydlených je 7 stavení, kde žije 14 obyvatel, ostatní domy slouží k rekreaci.   

                                                                                   - Miroslav Říha – kronikář obcí 

 
V příštím čísle začneme popisovat Podhájí čísla 1, 2 a 3 – informace o nich rádi uvítáme: Miroslav Říha tel.607936444, email 
riha.mirek2@centrum.cz a Jiří Frýba tel.737270698 email fryba@seznam.cz 
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 Zemědělství bývalo v Radimi vždy tradiční obživou. Aby ale vznikala úplně nová farma až 
ve 21. století, to úplně obvyklé není. Co Vás k tomu vedlo, Dášo a Romane Klouzovi? 

   Oba dva pocházíme ze zemědělských rodin. Už odmala jsme byli prací v zemědělství obklopeni, tudíž bylo naše logické rozhodnutí 
se tomu věnovat dále. 

 Jak těžké byly začátky? Zásadní investice téměř do všeho, do pozemků, strojů, zemědělských staveb … 
   V roce 1999 jsme od pana Nydrleho ze Dřevěnice odkoupili bývalý teletník s okolními budovami. Následující rok jsme si vedle 
objektu postavili rodinný domek. Již při koupi jsme snili o výstavbě nového kravína, na jehož realizaci jsme nakonec museli čekat 
dlouhých 13 let. Po celou dobu hospodaření nás nejvíce trápí nestabilní cena mléka. V našich úplných začátcích nám velice pomohl i 
rodiče.  

 Na co se specializujete více, je to rostlinná či živočišná výroba? 
   Specializujeme se výhradně na živočišnou výrobu. Na polích pěstujeme pouze plodiny určené na krmivovou základnu.  

 Jakou výměru obhospodařujete a kolik kusů dobytka máte v novém moderním kravíně? 
   Momentálně obhospodařujeme 81 ha. V kravíně máme 210 kusů dobytka, z toho 60 krav a 
mladé býčky si necháváme na výkrm. Na naší farmě chováme české strakaté krávy, které nyní 
připařujeme normandským plemenem skotu. Je to kombinované plemeno, využívá se jak na 
mléko, tak i na maso.  Mléko od těchto krav se vyznačuje vysokým podílem bílkovin, dále ho 
lépe snášejí i lidé alergičtí na mléčnou laktózu. 

 Jak moc si „tykáte“ s novinkami, které jsou skoro nezbytné, myslíme tím třeba i 
výpočetní techniku nebo i čím dále tím složitější zemědělské stroje. 
   Výpočetní technika je pro chod farmy nezbytně nutná. Naší farmu se dle finančních možností 
snažíme co nejvíce modernizovat. 

 Stíháte všechno vlastními silami nebo musíte, alespoň na ty špičkové práce, najímat 
výpomoc? 
   V kravíně vše zvládáme sami, pouze na sezonní práce na poli nám vypomáhá náš taťka. 

 I když to přijde ještě za pár desetiletí, které z dětí povede jednou rodinnou farmu?  
   Zcela určitě na tuto otázku nelze odpovědět. Hanča letos maturuje na střední pedagogické 
škole v Mladé Boleslavi a mladý Romča navštěvuje střední průmyslovou školu v Jičíně. Ani jeden 
se farmě zřejmě věnovat nehodlá. Nicméně Vojtík je nyní ve druhé třídě a s velkým nadšením 
chová králíky, slepice, husy, krůty nebo i kachny. Jestli ho do budoucna začnou bavit i naše krávy 
ukáže čas. 

 Všeobecně se ví, že Dáša miluje koně a dokonce na nich závodí. Můžete k tomu říct něco blíže? 
   Koně jsou mojí velkou vášní, není lepší relax po práci než vyjížďka na koni. Baví mě s nimi intenzivně pracovat a připravovat na 
závody. Věnovat se jezdeckému sportu na vrcholové úrovni 
mně ale vždy bránilo velké časové vytížení a v neposlední 
řadě i vysoká finanční náročnost tohoto sportu. 
A největší závodní úspěch a v jaké disciplíně? 
   Věnuji se parkurovému skákání. Za můj největší úspěch 
pokládám, že se mně a mému koni zatím při závodech nic 
vážnějšího nestalo a že skoky beru jako velkou zábavu jak já 
tak i můj kůň. 

 A úplně na závěr. Je podnikání v zemědělství 
pouhým zaměstnáním nebo v tom nutně musí být 
i hodně nadšení? 

   V podnikání v zemědělství a hlavně v živočišné výrobě 
musí být hodně velké nadšení až zarputilost. Brát to jako 
pouhé zaměstnání nejde. 
 
Ptali se Václav Nidrle a Miroslav Říha, příštím respondentem 
bude další podnikatel v zemědělství Martin Stříbrný. 
                                                                                              

ZPOVÍDÁME  MÍSTNÍ PODNIKATELE… 
 

     farmáře - manželé Klouzovi 



    

 

  

Výročí v našich vískách 

duben 
 

MILADA MÁKOVÁ     (91) 
MIROSLAVA POZDNÍČKOVÁ  (60) 
JIŘÍ PODRAZIL       (86) 
MARIE HOLUŠKOVÁ      (84) 
VRATISLAV KŘÍŽ       (70) 

 

Pranostiky na březen 
Březen - za kamna vlezem. 
V březnu vítr, v dubnu déšť - pak jistě úrodný rok jest. 
V březnu prach - jistý hrách. 
Hřmí-li v březnu, tak také v červnu. 
 

 
 
 

 
ZAJÍC POLNÍ - BŘEZŇÁK 
 

Žije běžně všude od nížin po hřebeny hor. Zadní 
končetiny má mnohem delší než přední a chodidla kryjí 
zvláštní, jakoby roztřepené chlupy (umožňují pohyb i na 
hladké ploše). Na rozdíl od hlodavců nemůže do předních 
tlapek uchopit potravu. Oči umístěné po stranách hlavy 
umožňují zorné pole téměř 360°. Hřbet je skořicově hnědý, 

boky světlejší a břicho téměř bílé, dlouhé uši zakončují na špičce černé skvrny, a také ocas je svrchu tmavý.   
     Přivykl životu v kulturní krajině na polích, loukách, úhorech, mezích, křovinatých stráních a zdevastovaných plochách, drží se 
i při okrajích lesních porostů. Je to zvíře samotářské s převážně nočním způsobem života. Přes den odpočívá v neupraveném pelechu 
na mezi nebo v křovinách a až se soumrakem vychází na pastvu. Většinou se pohybuje po stálých ochozech v okruhu 1-3 km. V plné 
rychlosti dosahuje při běhu 60-70 km/h. V letním období se živí hlavně šťavnatými částmi rostlin, při zimním nedostatku okusuje 
větve a kůru dřevin. Pouze v době páření vytváří větší společenstva - samci se zdržují poblíž samic, navzájem spolu bojují a pohybují 
se po polích a loukách i ve dne. Samice vrhá po 41-44 denní březosti 2-5 (1-7) mláďat. Nepřipravuje pro ně žádné hnízdo a často je 
klade na holou zem, neboť přicházejí na svět osrstěná i vidoucí a asi půl hodiny po porodu se už dobře pohybují. S matkou se drží 2-3 
dny, potom se rozcházejí a jednou denně se po 4-5 týdnů setkávají u místa narození, kde je samice kojí tučným mlékem. Za sezónu 
mívá samice několik vrhů, tradičně známí „březňáci" se při dnešní nízké populační hustotě zajíců objevují zřídka. Zajíc se dožívá 10-
12 let, v podmínkách intenzivního lovu však přežívá 3. rok života jen 6 % populace. Jedním z hlavních přirozených predátorů je liška 
obecná. Zajíc polní je naší nejhojnější lovnou srstnatou zvěří - doba lovu od 1. listopadu do 31. prosince.    
      

- Pro OZ zpracoval pytlák Říha - 
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TJ Sokol Radim zve své členy na 

valnou hromadu. 

23.3.2018 od 19 hod v restauraci U Růže 

Při této příležitosti prosíme o zaplacení 

členských příspěvků. 
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